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نا امیدیِ »مردم« 
در مقابل بی تدبیریِ »رئیس جمهور«!
صافی  الله  آیت  گذشته  روز 
گلپایگانی طبی بیانه ای نوشتند: 
»متاسفانه در حالیکه گرانی، تورم 
و بیکاری بسیاری از اقشار مملکت 
را در وضعیت سخت و ناراحت 
در  طرحی  داده،  قرار  کننده ای 
شب میلاد رسول رحمت )صلی 
توسط  وسلم(  آله  و  علیه  الله 
سران قوا تصویب شد؛ که موجب تأسف و نگرانی شدید است. 
از نمایندگان محترم مجلس شورای اسلامی می خواهیم که لغو 
این طرح را اعلام کنند و برای رفع مشکلات مردم، با مشورت 

بزرگان و اساتید علم اقتصاد اقدام فوری نمایند.«
توجه کردید؟ »در شبِ میلاد رسول اکرم)ص( و امام جعفر 
صادق )ع(« این طرح توسط سران قوا تصویب شد! چه معنایی 
می دهد؟ آیا غیر از این که خوشبینانه اش بوی »بی تدبیری« 
و »بی کفایتی« می دهد؟ آیا شده که در چند سال اخیر 
حتی احساس کنید که تصمیمات اقتصادیِ دولت برگرفته از 
»مشورت با بزرگان و اساتید علم اقتصاد« باشد؟ ما که بعید 

می دانیم...
وقتی حرامیان در آن سوی مرزها منتظر بی تدبیری ای هستند 
تا فتنه هایی که در عراق و لبنان به جایی نرسیده را در ایران به 
آزمونی دیگر بگذارند! وقتی گرانی های حاصل از جهش های 
قیمتی ارز و ریزش ارزش پول ملی، اکثریتِ اقشار ضعیف و 
مستضعف جامعه را به آخرین حد انعطاف رسانده و کمترین 
فشاری اسباب شکست معیشتی و روحی آن ها می شود! وقتی 
دولت این فرصت را داشت که با شیب ملایم قیمت بنزین را 
بالا ببرد و نبرد و به یکباره جهش چند برابری به قیمت بنزین 
می دهد!  اگر نگوییم بوی تعمد و خیانت ولی بوی بی تدبیری 

کلان و پیچیده ای است.
همگان در ایران می دانند بالارفتن قیمت حامل های انرژی و 
به خصوص  قیمت بنزین به طور قطع بر کلیه کالاها و خدمات 
تاثیر تورمی شدیدی دارد. قاعدتا حرف های مسئولان در این 
باب که همه چیز تحت کنترل است و اجازه نخواهیم داد 
قیمت ها بالا برود مشتی ادعای واهی محض است و همان 
طور که تا به امروز بالا رفتن قیمت بنزین در نوبت های قبلی 
اسباب جهش قیمتی شده بود باز هم خواهد شد و حرف هایی 
که می خواهد به مردم آرامش دهد که چنین نمی شود، تماما 
باد هواست. به همین دلیل معترضند اما این وسط مردم اگر 
هم اعتراضی دارند با روش های مدنی و بیرون از تکمیل پازل 
دشمن باید باشد؛ چرا که روش هایی چون آتش زدن لاستیک 
و آتش زدن اماکن و شعارهای غیر مطالبه گرانه سیاسی نه 
تنها کمکی نخواهد کرد بلکه اسباب متوقف شدن فوری این 
رویه می شود که تنها کسی که از آن سود می برد، اپوزیسیون 
راه بنداز جابنداز و برانداز خارج نشین است که با عکس ها 
و فیلم های حاصل از این مطالبه گری های تظاهرات گونه، 
بتواند دوباره دولت های غربی و عربی را سرکیسه کند و برای 
بقای خود بودجه از این ها بگیرد و به زیست انگلی شان ادامه 
دهند و باز این مردم هستند که از این رویه یک »هیچِ« 
بزرگ به دست می آورند و باید بعد از به سردی گراییدن 
اعتراضاتشان، ناامیدانه تن به پذیرش هر چه برایشان دوخته 
و بریده اند بدهند و در ذهن خود پاسخ این پرسش را کندو 
کاو کنند که آیا اساسأ نیازی به مطرح شدن این موضوع در 
»سران سه قوه« بوده است؟! مگر آن محل، مکانی برای تصمیم 
گیری های کلان سیاسی و امنیتی نیست؟ جدأ به راحتی 
امکان پذیر نبود که این تعرفه با یک سیر منطقی افزایش پیدا 
کند تا اینگونه خشم عمومی را بر نینگیزد؟ اصلا مگر »قوه 
مقننه« به تنهایی می تواند تصمیم گیرنده باشد؟ پس تکلیف 
مجلس و نمایندگانش چیست؟ جدأ اگر سران سه قوه تا 
این حد با یکدیگر »مُتَحِد« هستند، آیا آقای رئیس جمهور 
سخنرانی های هفته گذشته و »بگم بگم« های غیرمستقیمی 

که در مقابل عموم مردم در یزد داشت را فراموش کرده؟

سرمقاله

هرگونه  اینکه  بر  تاکید  با  گیلان  استاندار 
افزایش قیمت به بهانه افزایش قیمت بنزین 
تخلف است، خواستار نظارت و بازرسی دقیق 
دستگاه های نظارتی بر قیمت ها و بازار برای 

رفع نگرانی مردم شد.

به گزارش »دنیای هوادار«، ارسلان زارع، پیش از 
ظهر روز گذشته در جلسه ستاد تنظیم بازار در سالن 
اصلاح  کرد:  اظهار  گیلان،  استانداری  اجتماعات 
قیمت بنزین براساس مصوبه جلسه شورای عالی 

هماهنگی اقتصادی سران سه قوه انجام شده است.
وی با تأکید بر اینکه همه بخش ها باید تلاش کنند 
تا این مصوبه به درستی اجرا شود، افزود: یکی از 
شرط های اجرای این مصوبه بازگشت همه منابع 

آن به مردم است.
استاندار گیلان با اشاره به اینکه ۶۰ میلیون نفر 
مشمول طرح حمایتی دولت برای جبران افزایش 
قیمت بنزین می شوند، گفت: حداکثر تا ۱۰ روز 
آینده نخستین مرجله پرداخت بسته حمایتی 

معیشت واریز می شود.
و  اقلام  قیمت  افزایش  موضوع  به  ادامه  در  وی 
کالاهای اساسی، تأکید کرد و گفت: هرگونه افزایش 
قیمت به بهانه افزایش قیمت بنزین تخلف است 

نظارتهای دقیقی در این زمینه انجام خواهد شد.
زارع خواستار نظارت و بازرسی دقیق دستگاه های 
نظارتی بر قیمت ها و بازار برای رفع نگرانی مردم 
شد و ادامه داد: در صورت گزارش هرگونه افزایش 

قیمت با متخلفان برخورد خواهد شد.

وی با بیان اینکه در زمینه تأمین اقلام و کالاهای 
اساسی و همچنین ذخیره انبارها مشکلی نداریم، 
افزود: افزایش بنزین بر روی هزینه های تولید، 
غذایی  و  کشاورزی  محصولات  توزیع  فرآوری، 

تأثیرچندانی ندارد.
استاندار گیلان در ادامه با اشاره به اینکه حمل  و 
نقل کالاها مشمول افزایش قیمت نمی شود، اظهار 
کرد: در مورد کرایه  حمل  و نقل مسافری نیز طبق 
آمارهای ارائه شده توسط وزارت کشور و وزارت 
راه وشهرسازی، در همه حوزه ها همچون سرویس 
مدارس، آژانس ها، وانت بارها و حتی تاکسی های 

اینترنتی تدابیر لازم اندیشیده شده است.
وی با بیان اینکه واقعی شدن قیمت سوخت در 
کشور سبب کاهش میزان یارانه های پنهان انرژی 
می شود، افزود: طی روزهای اخیر شاهد کاهش 
برخی اقلام در سبد غذایی خانوار همچون گوشت 
و مرغ بوده ایم که این سیاست حمایتی با تلاش 

مسئولان و تعامل بخش خصوصی ادامه دارد.

استاندار گیلان:

هرگونه افزایش قیمت به بهانه افزایش قیمت بنزین »تخلف«  است
خبر اول

معاون هماهنگی امور اقتصادی استاندار البرز با اعلام فعال شدن گشت 
های ویژه نظارتی گفت: با هر نوع افزایش قیمت در این استان برخورد 

قانونی می شود.

جهانگیر شاهمرادی با بیان این مطلب در جلسه فوق العاده تنظیم بازار استان 
البرز جمعه شب افزود:  برخورد قانونی با افزایش قیمت ها با هدف حمایت از 

اقشار آسیب پذیر جامعه صورت می گیرد.
وی ادامه داد: در این زمینه هرگونه افزایش قیمتی که بر خلاف سیاست های 
مسئولان دولت باشد تخلف محسوب شده و به شدت با آن برخورد می شود.

  شاهمرادی خاطرنشان کرد: در این نشست 
دستگاه های مرتبط بازرسی و نظارت اعم از؛ اداره 

کل تعزیرات حکومتی، بازرسی اداره کل صمت و اتاق 
اصناف مکلف به تشدید نظارت و بازرسی با هدف حاکم کردن 

فضای آرامش بر بازار استان شدند.
تمام مدیران  به  بازار  بر  نظارت دقیق و صحیح  برای  یادآور شد:  وی 
دستگاه های اجرایی استان ابلاغ شده  که اجازه مرخصی و خروج از 
استان نخواهند داشت و در صورت لزوم مکلف به هماهنگی با استانداری 

خواهند بود.

»جهانگیر شاهمرادی« خبر داد:

برخورد شدید قانونی با هرنوع  افزایش قیمت

از البرز چه خبر؟

مهرداد تیموری

معاون توسعه و برنامه ریزی فرمانداری شهرستان کرج از فعال شدن 
تیم نظارتی به منظور مدیریت قیمت کالاهای اساسی در بازار خبر داد و 
گفت: افزایش نرخ بنزین تاثیری در قیمت کالاهای اساسی در بازار ندارد 

و با متخلف، برخورد می شود.

به گزارش »دنیای هوادار« به نقل از ایلنا، محمدمجرد با اعلام این خبر 
افزود: بدنبال تشکیل جلسه فوق العاده ستاد تنظیم بازار استان و مشخص 
شدن سهمیه بنزین ناوگان حمل و نقل عمومی، خودروهای سنگین، علی 

القاعده نباید این تصمیم تاثیری بر قیمت 
کالاهای اساسی مردم در بازار داشته باشد 

لذا مسئولان عضو ستاد در شهرستانها موظف 
شده اند که با هرگونه افزایش قیمت برخورد داشته 

باشند.
وی در باره اقدام فرمانداری کرج درخصوص مدیریت قیمت کالاها در بازار 
افزود: تیم بازرسی فرمانداری شهرستان کرج با همکاری دستگاه های نظارتی 

فعال شده است و با هرگونه افزایش قیمت به جد برخورد می شود.

معاون فرماندار شهرستان کرج:

با افزایش قیمت کالاهای اساسی در بازار برخورد جدی خواهد شد

رئیس اتاق اصناف البرز گفت: افزایش خودسرانه قیمت به بهانه افزایش 
قیمت بنزین ممنوع است و با متخلفان برخورد قاطع می شود.

به گزارش »دنیای هوادار« به نقل از ایرنا، بهروز حصاری روز گذشته اظهار 
داشت: با افزایش قیمت بنزین هیچگونه افزایش قیمتی بروی کالاها و خدمات 

صورت نخواهد گرفت.
طرح ویژه نظارتی با حضور موثر کلیه اتحادیه های صنفی، بازرسی اصناف 
و همکاری سازمان تعزیرات حکومتی استان در حال اجرا است و با افزایش 

خودسرانه قیمت به بهانه افزایش قیمت بنزین 
برخورد قاطع می شود.

وی از همه واحدهای صنفی خواست با رعایت 
و  کالا  قیمت  نصب  صنفی،  مقررات  و  قوانین 

خدمات و صدور فاکتور برای شهروندان در این طرح و 
آرامش بازار کمک کنند.

حصاری همچنین از شهروندان خواست در صورت مشاهده هرگونه تخلف 
صنفی مراتب را از طریق شماره تلفنهای ۵-۳۲۲۱۸۱۵۴ اطلاع رسانی کنند. 

رئیس اتاق اصناف البرز:

افزایش خودسرانه قیمت ممنوع است
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3 اجتماعی

زهی خیال محال...
این بنزین کوفتی هم بساطی 
البته  که  ما  روزها،  این  شده 
غافلگیر نشدیم، همان طور که 
شهرداری تهران از برف غافلگیر 
برای  مشکلی  هیچ  و  نشد!!! 
ترافیک شهر پیش نیامد!!! و 
مایحتاج مردم هم در دسترس 

قرار داشت ...
عرض می کردم:

گفتند قیمت بنزین یکهویی سه برابر شده. آن هم شب جمعه 
و بدون اطلاع قبلی.

بعد شنیدیم دستورش را آقایان رؤسای سه قوه امضا کرده اند. 
بعدتر شنیدیم گفتند فکر همه جا را کرده ایم و به جز بنزین 
هیچ چیزی گران نخواهد شد. بازهم گفتند تعزیرات حکومتی 

با متخلفین برخورد خواهد کرد.
زمزمه های اعتصاب و اعتراض که به گوش رسید، گفتند پلیس 
و سپاه و بسیج و نیروهای مسلح در آماده باش کامل به سر می 

برند تا مبادا در نظم و امنیت مردم!!!! اختلالی ایجاد شود.
همه اینها یعنی همه بزرگواران دست اندر کار، از قبل خبردار 
بوده اند و نامحرم فقط مردمی هستند که قرار است کسری 

بودجه را از جیب های تار عنکبوت بسته شان بپردازند.
البته یک چیزهایی شنیده ایم که مجلس خبر نداشته و این 
مصوبه بی اطلاع مجلس غیرقانونی است و چه و چه که اگرهم 
صحت داشته باشد، پس وای به حال مجلسی که اینطور در 

خواب ناز به سر می برد.
به هرحال این بساط گرانی بنزین و بلبشوی سیاسی به جز 
اصل ماجرا دارد تبدیل می شود به مساله ای امنیتی که به 
شدت نفاق را در جامعه بحران زده ترویج می دهد. آن هم 

درست در هفته وحدت!!!
یک عده دولت را مقصر می دانند، یک عده حکومت را، گروهی 

ایراد را از مجلس می دانند و گروهی دیگر از خود مردم.
اما هر چه هست از قامت ناساز بی اندام ماست... ورنه تشریف تو 

بر بالای کس کوتاه نیست

طرح دوفوریتی لغو افزایش نرخ 
بنزین امروز تقدیم مجلس می شود

عضو هیات رئیسه مجلس 
شورای اسلامی گفت: طرح 
دو فوریتی لغو افزایش نرخ 
بنزین امروز تقدیم مجلس 

خواهد شد.

به گزارش »دنیای هوادار« 
به نقل از ایرنا، علی اصغر 
کرد:   عنوان  نژاد  یوسف 

مجلس معتقد است افزایش قیمت بنزین بدون مشورت 
با خانه ملت انجام گرفته و زمینه سازی کافی برای افکار 
عمومی صورت نگرفته است و به جای آثار مثبت، پیامد 

منفی خواهد داشت.
وی افزود: دیروز با اعضای فراکسیون امید و برخی اعضای هیات 
رئیسه صحبت کردم و تجمیع نظرات آنها این بود که مجلس 
با تصمیم افزایش قیمت بنزین مخالفت خواهد کرد زیرا در 

شرایط فعلی به نفع کشور و مردم نیست.
عضو هیات رئیسه مجلس شورای اسلامی بیان کرد: پیش بینی 
من این است که این طرح امروز در مجلس رای قاطع و بالایی 

خواهد آورد.

تلخک

خبر

تجمعات  مردم  ایران،  شهرهای  از  برخی  در 
مسالمت آمیزی در اعتراض به تصمیم سران قوا 

مبنی بر افزایش قمیت بنزین برگزار کرده اند.
این اعتراض های مسالمت آمیز در برخی مناطق 
و  مشهد  شیراز،  اصفهان،  کرج،  یاسوج،  رشت، 
از  و...  سنندج  لامرد،  کرمانشاه،  یاسوج،  تبریز، 

سوی خبرنگاران ایلنا گزارش شده است.
تجمع کنندگان از نیروی انتظامی می خواهند از 
آنان در مقابل این سیاست های تورمی حمایت 

کنند.
اعتراض ها و تجمعاتی از سوی مردم در برخی از 
شهرهای خوزستان برگزار شد و مردم شعارهایی 
درباره لزوم اصلاح برخی از نرخ گذاری ها مطرح 

کردند.

یک نفر در تجمعات سیرجان کشته شد
در  توضیحاتی  سیرجان  فرمانداری  سرپرست 
خصوص حوادث جمعه شب در این شهرستان داد.

محمد محمودآبادی در خصوص تجمعاتی که 
در شهرستان سیرجان طی جمعه شب پس از 
افزایش قیمت بنزین رخ داده گفت: شهرستان 
در  تاکنون  از ساعت ۲۲ جمعه شب  سیرجان 
آرامش کامل و رفت و آمد برقرار است و دیروز 

هیچ اتفاقی رخ نداده است.
وی با اشاره به تجمع مسالمت آمیز مردم سیرجان 
در جمعه شب، عنوان کرد: متاسفانه عده ای از این 
تجمع مسالمت امیز سوء استفاده کردند و یکسری 
اموال عمومی را تخریب و به برخی پمپ بنزین ها 
خسارتی وارد کرده و قصد داشتند به مخازن اصلی 
شرکت نفت دسترسی داشته باشند و آنها را به آتش 
بکشند که با مقاومت نیروهای امنیتی، انتظامی، 

سپاه و بسیج روبرو و عقب نشینی کردند.

تجمع البرزی ها در اعتراض
به گران شدن بنزین

در مرکز استان البرز برخی مناطق شهر از جمله 
گوهردشت،  به سمت  کاج  متری  آزادگان، ۴۵ 

شاهد تجمع آرام مردم هستیم.
در این تجمع، مردم باخاموش کردن خودروهای 
اصلاح  زمینه  در  دولت  های  سیاست  به  خود، 

قیمت بنزین واکنش نشان دادند.

در مسیر آزادگان به سمت چهارراه طالقانی نیز 
مردم با خودروهای خاموش توقف کرده اند. تجمع 
های مناطق مختلف کرج در فضایی آرام برگزار 

شده است.

اعتراضات مسالمت آمیز بنزینی در تهران
بر اساس مشاهدات عینی خبرنگار مهر، در پی 
مانند  بنزین در شهرستان هایی  اصلاح قیمت 
شهریار، بهارستان، رباط کریم، قدس، دماوند و 

پردیس شاهد تجمع آرام مردم هستیم.
در این تجمعات، مردم باخاموش کردن اتومبیل 
های خود، به سیاست های دولت در زمینه اصلاح 

قیمت بنزین انتقاد کردند.
های  خیابان  در  خودروها  تردد  مسیرهای  در 
اصلی بهارستان، رباط کریم، خیابان ولیعصر)عج( 
شهریار، خیابان کامیون داران پردیس به سوی 
تهران و نیز شمال کشور، میدان جهاد دماوند 
و برخی دیگر از خیابان ها این توقف خودروها 

موجب انسداد مسیر تردد شد.

مردمِ همدان تجمع آرام برگزار کردند
مردم شهر همدان در پی اعتراض به اجرای طرح 
اصلاح قیمت سوخت در میدان امام خمینی)ره( 

تجمع آرام کردند.
طرح حمایت معیشتی و اصلاح قیمت و سهمیه 
بندی بنزین در راستای اجرایی شدن مصوبه شورای 
عالی هماهنگی اقتصادی سه قوه، از بامداد جمعه 
۲۴ آبان ماه برای تمام وسایل نقلیه بنزین سوز اجرا و 
طبق اطلاعیه شرکت ملی پخش فراورده های نفتی 
قیمت بنزین معمولی سهمیه ای هر لیتر یک هزار و 
۵۰۰ تومان و قیمت بنزین معمولی غیرسهمیه ای به 

ازای هر لیتر ۳ هزار تومان تعیین شد.
در پی اجرای این طرح گمانه زنی ها پیرامون 
متاثر شدن بازار و افزایش قیمت اقلام و کالاها 
بیشتر شد و مردم شهر همدان در پی اعتراض به 
اجرای طرح اصلاح قیمت سوخت در میدان امام 

خمینی)ره( تجمع کردند.
به  تنها  و  صدا  و  سر  بی  همدان  مردم  تجمع 
نشانه اعتراض صورت گرفته و خبری از سردادن 
شعارهای مخرب در این تجمع نیست اما حضور 

نیروهای پلیس و انتظامی به چشم می خورد.

حمایت دولت از قشر ضعیف جامعه و افزایش 
افزایش قیمت  با  حقوق و دستمزدها متناسب 
خواسته  ترین  اصلی  ضروری  اقلام  و  اجناس 

معترضان در این تجمع است.

برگزاری تجمع در برخی خیابان های لرستان
صبح روز گذشته برخی خیابان ها در شهرهای 
مختلف استان لرستان صحنه تجمع  آرام مردمی 
برای طرح دغدغه ها و مطالباتشان بعد از اصلاح 

قیمت بنزین بود.
شهر  مناطق  برخی  لرستان  استان  مرکز  در 
دیروز  مطهری  خیابان  و  کیو  میدان  ازجمله 
خاموش  با  که  بود  مردمی  آرام  تجمع  شاهد 
کردن ماشین هایشان به سیاست های دولت در 
زمینه اصلاح قیمت بنزین واکنش نشان دادند. 
از  معترض  مردم  با  پلیس  نیروهای  همراهی 
ویژگی های تجمع آرام دیروز در خرم آباد و سایر 

شهرستان های استان بود.
در برخی تجمع ها شعارهایی در مورد گرانی و 
تورم سر داده شد. روز گذشته شهرهای استان 
لرستان در آرامش به سر بردند و تاکنون تجمع 

مردمی در فضایی آرام برگزار شده است.

اصفهانی ها خواستار اصلاح
 قیمت بنزین شدند

پیش از ظهر روز گذشته مردم اصفهان نسبت 
به اصلاح بهای بنزین در خیابان ها تجمع داشته 
مجدد  بررسی  به  نسبت  خود  های  خواسته  و 
بهای بنزین را مطرح کردند. در این تجمع مردم 
شعارهایی درخصوص لزوم اصلاح برخی قیمت ها 

مطرح کردند.
موجود  ابهامات  رفع  خواستار  کنندگان  تجمع 
پیرامون اصلاح قیمت بنزین و مسائل اقتصادی 

ناشی از آن شدند که بدون تنش مطرح شد.

در اعتراض به افزایش قیمت بنزین از »البرز« تا »لرستان«؛

معترضین خودروها را خاموش کردند!

پس لرزه های گرانی بنزین!

ابراز  با  قم،  در  شیعه  تقلید  مراجع  از  یکی 
تأسف و نگرانی شدید از اقدام سران سه قوه 
برای افزایش قیمت بنزین، خواستار آن شد تا 
نمایندگان مجلس شورای اسلامی، لغو این طرح 

را اعلام کنند.

به گزارش »دنیای هوادار«، متن پیام آیت الله 
قیمت  افزایش  خصوص  در  گلپایگانی  صافی 

بنزین توسط سران سه قوه، به شرح ذیل است.
بسم الله الرحمن الرحیم

بیکاری  و  تورم  گرانی،  حالیکه  در  متأسفانه 
بسیاری از اقشار مملکت را در وضعیت سخت 
و ناراحت کننده ای قرار داده، طرحی در شب 
میلاد رسول رحمت )صلی الله علیه و آله وسلم( 
توسط سران قوا تصویب شد؛ که موجب تأسف و 
نگرانی شدید است. از نمایندگان محترم مجلس 
شورای اسلامی می خواهیم که لغو این طرح را 
اعلام کنند و برای رفع مشکلات مردم، با مشورت 

بزرگان و اساتید علم اقتصاد اقدام فوری نمایند.
 لطف الله صافی - ۱۳9۸/۸/۲۵

نمایندگان مجلس لغو  این طرح را اعلام کنند؛

آیت الله صافی گلپایگانی: افزایش قیمت بنزین موجب تأسف است

خبر روز

 دکتر علی  ساجدی
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اقتصادی

   دکتر علی قوامی
محقق، مدرس و مشاور کارآفرینی

و  تحلیل گر بازارسرمایه

سراسر  در  روزها  این  پردرآمد  خانگی  مشاغل 
هم  شما  برای  اگر  دارد  زیادی  طرفداران  جهان 
پیش آمده که از کار کردن برای دیگران خسته 
شده اید و دلتان می خواهد کاری هرچند کوچک 
کردن  پیدا  در  و  باشید  داشته  خودتان  برای 
کارهای خانگی پردرآمد مصر هستید این مطلب 

را حتما تا انتها بخوانید.
مدیر یک سایت مشاور اقتصادی می گوید: برای 
داشتن مشاغل خانگی پردرآمد و در عین حال 
موفق نیازی به داشتن یک بنگاه اقتصادی و یا 
دفتری با یک میز و چند صندلی و خط تلفن و 
در نهایت یک منشی نیست بلکه با داشتن حداقل 
امکانات از قبیل یک خط تلفن و داشتن کارت 
ویزیت برای معرفی خودتان به خریداران کالا و یا 

خدماتتان کافی است.
وی می گوید: یکی از شیوه های کسب و کار که 
امروزه در همه جای دنیا از اقبال زیادی برخوردار 
است و روزبه روز به تعداد آن ها اضافه می شود، 
کار در منزل است. تنها کافی است بدانید که قرار 
است از طریق خانه کار  کنید نه در خانه بنابراین 
فضایی کاملا مجزا برای محل کارتان ایجاد کنید 
و برخورد خوبی با مراجعان خود داشته باشید به 
گونه ای که تماس گیرنده از صحبت با شما لذت 
برده و این امکان را به شما بدهد تا بتوانید کالا 
و یا خدماتتان را به آن ها عرضه کنید. بهتر است 
همانطور که برای پول ارزش قائل هستید برای 

وقت هم ارزش قائل شوید.

این مشاغل خانگی پردرآمد در ادامه فهرست شده اند:

1. آشپزی
خیلی از ثروتمندان و افراد مشهور از راه طبخ دستور 
شدند  ثروتمند  و  مشهور  خودشان  خاص  غذایی 
از  بنابراین اگر دست پخت خوبی دارید و دیگران 
از دست  را  آن تعریف می کنند بهتر است فرصت 
ندهید و دست به کار شوید. چرا که امروز به خاطر 
موقعیت های شغلی و اینکه مردم بیشتر زمان خود 
را در خارج از منزل سپری می کنند امکان آشپزی 
تراکت که در  با تعدادی  به راحتی  نداشته و شما 
محل زندگی خود پخش می کنید می توانید صاحب 
یک کسب و کار خانگی موفق شوید و آن را بسرعت 

گسترش دهید.

2.  صنایع دستی
اگر هنرمند هستید مثلا یک نقاش، خطاط و یا با 
صنایع دستی محلی خود مانند میناکاری و یا قلم زنی 
و... آشنا هستید می توانید شرایط خوبی برای داشتن 

شغلی مستقل آنهم بدون هزینه فراهم کنید چرا که 
هنر همیشه طرفداران خاص خودش را دارد. اگر بتوانید 
محصولات خاص منطقه خود را تولید کنید و بازاریابی 
کنید و یا در اختیار توریست ها و گردشگران قرار دهید 
از طریق آن هم ثروتمند شوید و هم به  می توانید 

جاذبه های گردشگری منطقه ای خود کمک کنید.

3.  فروش و بازاریابی
هم یکی دیگر از کسب و کار در منزل است. همیشه 
لازم نیست شما تولید کننده باشید اگر نه دست پخت 
خوبی دارید و نه هنر خاصی که آن را به کار گیرید 
می توانید کالا یا خدمت صاحبان صنایع و کسب و 
پورسانت  و  حقوق  حاضرند  که  را  خانگی  کار های 
خوبی برای فروش محصولاتشان به فروشنده بدهند 
را به فروش برسانند برای اینکار می توانید از محله 
خودتان و با یک خط تلفن شروع کنید و بسرعت 

کارتان را گسترش بدهید.
استفاده از فناوری، برای ایجاد یک کسب و کار خانگی 
هم این روز ها رونق زیادی پیدا کرده و روز به روز در 
حال گسترش است و منبع درآمد خیلی هاست در 
همین کشور خودمان با وجود همه مشکلات سرعت 
اینترنت و استفاده محدود خانواده های ایرانی خیلی ها 
از طریق کار اینترنتی ثروتمند شده اند شما هم اگر 
باشید  باشید و خوره کامپیوتر  ابتکار داشته  کمی 

می توانید پول پارو کنید.
بنابراین اگر به کامپیوتر و اینترنت علاقمند هستید، 
تایپ  کامپیوتر،  تعمیر  وب،  طراحی  به  می توانید 
طریق  از  اینترنتی  فروش  و  خرید  یا  و  پایان نامه 
فضای مجازی فکر کنید چرا که تنها هزینه ای که 
برای شروع کار خود لازم دارید هزینه سیستم های 

کامپیوتری است.

4.  آگهی نامه
صفحه ای  چند  کوچک  نشریه  یک  خودتان  برای 
تبلیغاتی تهیه کنید، با این کار می توانید صنایع و 
شغل های موجود در محل تان را به سایرین معرفی 

کنید و پول خوبی هم در بیاورید.
با این کار سه نفر منتفع می شوند؛ صاحبان مشاغل 
را  کارشان  و  کسب  اندک  هزینه ای  با  شما  محله 
معرفی می کنند، از طرف دیگر اهالی محل نیازهای 
خود را راحت تر پیدا می کنند و در نهایت شما با 
کمی بازاریابی و هزینه کردن برای چاپ درآمد خوبی 

به دست می آورید.
وی در ادامه می افزاید: به موارد بالا می توانید شغل 
اگر  مخصوصا  کنید؛  اضافه  هم  را  بازاریابی  مشاور 
در زمینه خاصی مثل وکالت، مشاغل صنعتی و یا 
بازاریابی و مارکتینگ و تبلیغات دارای تجربه زیادی 
هستید می توانید از راه مشاوره آنهم تلفنی مانند کاری 
که من درحال حاضر انجام داده ام برای خود صاحب 
درآمد شوید. بهتر است ابتدا با ارائه مشاوره به آشنایان 
آغاز کنید آن ها در صورت استفاده از مشاوره شما و 
موفقیتشان شما را به دیگران توصیه کرده و کم کم 

کارتان گسترش پیدا می کند.
وی در پایان اظهارکرد برای داشتن یک کسب و کار 
خانگی موفق باید مرکز کارتان را منزل و خریداران 
کالایتان را دوستان و اقوام قرار دهید و در صورت 
موفقیت با تبلیغی که اطرافیانتان برای شما می کنند 

و با کمی چاشنی سعی و بردباری دایره کارتان را 
گسترش دهید.

5.  فرش بافی
در گزارشی تعدادی از این مشاغل را معرفی کرده 
آن  از  فرش بافی  هاست.  آن  از  یکی  فرش بافی  که 
دسته مشاغلی است که می تواند درآمد سرشاری را 
برای افراد متقاضی شغل خانگی ایجاد کند. استان 
اصفهان در زمینه بافت فرش نیز از استآن هایی است 
که حرف ها برای گفتن دارد و متخصصان زیادی را به 
خود دیده است. برخی از کارگاه های فرش بافی با دادن 
آموزش های لازم اطلاعات اولیه را در اختیار متقاضیان 
قرار می دهند و بعد از تهیه وسایل لازم می توان کار 
فرش بافی را در منزل شروع کرد. برخی از افراد تا 
ماهی پنج میلیون تومان هم از این شغل درآمد کسب 
می کنند. علاوه بر این مسئله اشتغال زایی خوبی برای 

سایر افراد جویای کار فراهم می کنند.

6.  بازاریابی تلفنی
بازاریابی تلفنی می تواند برای شما یک درآمد ۱ تا 
۳ میلیونی را مهیا کند. افراد می توانند با مراکزی که 
نیاز به بازاریابی برای محصولشان دارند قرارداد ببندند 
و بسته به فعالیت خود از ۱ تا ۳ میلیون مزد دریافت 

کنند.
7.  عروسک سازی

این کار نیز با مقداری آموزش و با تهیه ابزار نه چندان 
گران قیمت در خانه امکان پذیر است. بسته به آنکه 
چقدر در کار تبحر پیدا کنید و چه میزان فعالیت 
داشته باشید می توانید درآمدی بالای ۱ میلیون در 

ماه را برای خود متصور شوید.

8.  شیرینی پزی
شما می توانید از هنر آشپزی خود نیز درآمد کسب 
کنید و حتی بدون نیاز به مغازه محصولات خود را 
در خانه خود به فروش برسانید یا اینکه محصولات 
نیز  کار  این  بدهید.  فروش ها  به شیرینی  را  خود 
بسته به فعالیت شما می تواند درآمد بالایی برایتان 

ایجاد کند.

9.  خیاطی
مشاغل  معروف ترین  جزو  بتوان  را  خیاطی  شاید 
تبحر  باید  منظور  این  برای  البته  داد.  قرار  خانگی 
کافی داشته باشید و پس  از آن می توانید به درآمدی 

مناسب برسید.

10.  صنایع دستی
استان اصفهان را می توان مهد صنایع دستی کشور 
اصفهان  گذشته  هفته  دو  در  به طوری که  دانست 
به عنوان شهر جهانی صنایع دستی ثبت شد. هرچند 
در  صنایع دستی  رشته های  از  برخی  در  اشتغال 
اصفهان اشباع شده اما هنوز هم روزنه امیدی برای 
داشتن شغلی مناسب و پردرآمد محسوب می شود. 
اگر  دارد  را  هنر همیشه طرفداران خاص خودش 
کنید  تولید  را  خودتان  خاص  محصولات  بتوانید 
بافتنی،  طریق  از  باشید  داشته  خوبی  بازاریابی  و 
گلدوزی، ساخت وسایل تزئینی و حتی خیاطی هم 

می توان ثروتمند شد.

11.  پرورش گیاهان خانگی
زندگی شهری و دوری از طبیعت همه انسان ها را 
دلتنگ سر سبزی کرده است. اگر بتوانید در محیط 
خانه گیاهان کوچک تزئینی و حتی دارویی پرورش 
بدهید با استفاده از کمترین فضا می توانید بهترین 
درآمد را داشته باشید. البته لازمه این کار این است 
که مطالعه و تحقیق خوبی داشته باشیم تا بهترین 

شکل ممکن از عهده کار برآییم.

12.  مشاغل حوزه فناوری
در بسیاری از کشورها بسیاری از مشاغل خانگی در 
حوزه IT )فناوری اطلاعات( معرفی شده است. می توان 
مبتنی بر حوزه فناوری اطلاعات شغل های جدیدی را 
مانند توسعه بازاریابی و شناسایی بازار تعریف کرد 
که متأسفانه هنوز بستر این نوع مشاغل خانگی در 
کشورمان وجود ندارد. ایران کشوری جوان است و 
نیروی جوان زیادی برای توسعه مشاغل خانگی به 
ویژه در حوزه فناوری اطلاعات وجود دارد زیرا بستر 

بسیار خوبی برای رونق کسب  و کار است.

راه اندازی مشاغل خانگی پردرآمد با سرمایه کم؛

از »آشپزی« تا »پرورش گیاهان خانگی«

کارآفرینی خانگی
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روزنامه

5 شهری

بیان  با  کرج  شهرداری  گرمخانه های  ناظر 
اینکه با توجه به شرایط خاص کرج از جمله 
تعداد  افزایش  ضرورت  بالا،  مهاجرپذیری 
اظهار  می شود،  احساس  کرج  گرمخانه های 
کرد: یک زمین در حیدرآباد و زمین دیگری 
در حصارک پایین در نظرگرفته شده که فرایند 
اداری و مالکیت هر کدام زودتر به اتمام برسد، 

عملیات احداث آن آغاز می شود.

به گزارش دنیای هوادار، جواد غلامی اظهارکرد: 
در حال حاضر کرج دو گرمخانه دارد که یکی از 
آنها مختص بانوان است که در پارک شهید چمران 
فعالیت دارد و دیگری هم مختص مردان بوده و در 

شاه عباسی پذیرای مراجعان است.
وی با اشاره به ظرفیت این گرمخانه ها توضیح داد: 
گرمخانه بانوان ۶۰ نفر ظرفیت دارد ولی تعداد 
مراجعان آن بیش از این ظرفیت است به طوری 
که با شروع فصل سرد سال روزانه ۲۵ نفر به این 

مرکز مراجعه دارند.
وی تصریح کرد: بدیهی است هرچقدر به برودت 
افراد بی خانمانی که به  هوا اضافه شود، تعداد 
گرمخانه ها مراجعه می کنند بیشتر می شود به 
امکانات و  افزایش  همین دلیل هرساله به فکر 

ظرفیت این مراکز هستیم.
غلامی ادامه داد: گرمخانه زنان کرج در تمام طول 
سال باز است و با توجه به شرایط خاص زنان بی 

خانمان هیچ روزی تعطیل نمی شود.
او با اشاره به وضعیت گرمخانه مردان کرج ادامه 
داد: با توجه به شرایط آب وهوایی موجود، درهای 

این مرکز از دوشنبه ششم آبان باز شد.
وی با اشاره به خدماتی که در گرمخانه های کرج 
ارائه می شود، گفت: دو وعده غذای گرم)شام و 
صبحانه(، لباس تمیز و لوازم بهداشتی در اختیار 

همه مراجعه کنندگان قرار می گیرد.
این مسئول  با بیان اینکه با توجه به شرایط خاص 
کرج از جمله مهاجرپذیری بالا، ضرورت افزایش 
تعداد گرمخانه های کرج احساس می شود، اظهار 
کرد: درحال حاضر یک زمین در حیدرآباد و زمین 
دیگری در حصارک پایین در نظرگرفته شده که 
فرایند اداری و مالکیت هر کدام زودتر به اتمام 

برسد، عملیات احداث آن آغاز می شود.
تجهیزات  و  امکانات  اینکه  بر  تاکید  با  غلامی 
گرمخانه های کرج هرساله به روز می شود، گفت: 
بهسازی فاضلاب، ساماندهی سیستم گرمایشی و 
سرمایشی، افزایش تعداد تخت خواب ها بخشی از 

اقدامات صورت گرفته در این خصوص است.

نفر  آقایان کرج ۱۰۰  اضافه کرد: گرمخانه  وی 
ظرفیت تختی دارد و حدود ۲۵ نفر هم ظرفیت 
این  بارندگی  زمان  در  که  دارد  خوابی  کف 

ظرفیت ها به طور کامل پر می شود.
او با اشاره به کمبود اعتبار برای اداره گرمخانه های 
کرج توضیح داد: با توجه به شرایط موجود اعتبار 
این گرمخانه ها باید بیش از ۵۰ درصد افزایش یابد 
و این اعتبار نه به صورت تهاتری بلکه به صورت 
نقد جذب شود چون پیمانکاران  از اعتبار تهاتری 

چندان استقبال نمی کنند.
گفتنی است در حال حاضر اعتبار گرمخانه های 

کرج یک و نیم میلیارد تومان است.

دو گرمخانه کرج پذیرای مراجعان در فصل سرما

شهری  تاکسیرانی های  اتحادیه  مدیرعامل 
کشور از اجرایی شدن طرح مدیریت مصرف 
سوخت تاکسی و نحوه سهمیهاختصاصی در 

این حوزه خبر داد.

اتحادیه  از  نقل  به  هوادار  دنیای  گزارش  به 
تاکسیرانی های شهری کشور، مرتضی ضامنی، 
مدیر عامل اتحادیه تاکسیرانی های شهری کشور 
فرآورده های  پخش  ملی  شرکت  ابلاغ  پی  در 
طرح  شدن  اجرایی  با  رابطه  در  کشور  نفتی 
اساس  بر  گفت   سوخت  مصرف  مدیریت 
مصوبه شورای عالی هماهنگی اقتصادی سران 
قوا از ساعت صفر بامداد ۲۴ آبان، سهمیه بندی 

بنزین برای همه وسایل نقلیه عمومی بنزین سوز 
اجرایی شد که حمل و نقل عمومی هم از این 

قاعده مستثنی نیست.
ضامنی درباره سهمیه تعلق گرفته به تاکسی ها 
چنین گفت: سهمیه تعلق گرفته برای تاکسی های 
بنزینی ماهانه ۴۰۰ لیتر و تاکسی های گازسوز 

ماهانه ۲۰۰ لیتر است.
مدارس  سرویس  خودروهای  درباره  او 
سرویس  خودروهای  سوخت  تامین  افزود: 
مدارس که در سامانه سپند ثبت  نام کردند 
دست  در  موضوع  این  مربوطه  کارگروه  در 
اعلام  متعاقبا  آن  نتیجه  که  است  بررسی 

خواهد شد.

ظرفیت ثبت نام مسکن ملی در دوشهر تکمیل شد. 
درحالی  که تنها دوساعت از شروع ثبت نام طرح 
اقدام ملی در چهار استان سپری می شد، پرونده 
ثبت نام در دو شهر قم و کهک بسته شد. فعالان 
بازار می گویند که وضع نامساعد اجاره بها تقاضا برای 
ثبت نام در طرح مسکن ملی را چندبرابر کرده است. 
اجاره بها  میزان  نشان می دهد،  آمارها  که  آنگونه 
است.  بیشتر شده  امسال 23 درصد  تابستان  در 
مشاوران  اتحادیه  رئیس  قلی خسروی،  مصطفی 
املاک که معتقد است طرح مسکن ملی می تواند به 
رونق ساخت وساز و کنترل قیمت ها در بازار مسکن 
درکشور  اجاره بها  »میزان  داد:  ادامه  کند،  کمک 

به ویژه کلانشهرها به قدری بالا رفته که مستأجران 
دیگر توان پرداخت رقم های سنگین را ندارند و 

حاضرند به هر قیمتی که شده، صاحبخانه باشند.«

به گزارش دنیای هوادار به نقل از شهروند، مسکن دیگر 
گران نمی شود. به گفته حسن محتشم، عضو هیأت مدیره 
انجمن انبوه سازان استان تهران، از نیمه بهمن ماه امسال 
معاملات افزایش پیدا می کند اما تغییری در قیمت ها رخ 
نمی دهد. او در ادامه توضیح داد: »هم اکنون که قیمت 
مسکن حدود ۲۰۰ درصد بالا رفته، شاید تا سه چهارماه 
قیمت ها حدود ۲۰ درصد کاهش یابد اما قطعا بیشتر از 

این مقدار افت نخواهد کرد.«

او با اشاره به رکود حاکم بر بازار ادامه داد: »درشرایط 
رکود، فروشندگان نیاز به نقدینگی دارند، به همین 
دلیل قیمت را مقداری پایین می آورند. افت نسبی 
قیمت تا زمانی که رکود ادامه داشته باشد، یعنی نیمه 

دوم بهمن ماه ادامه پیدا می کند.«
مصطفی قلی خسروی، رئیس اتحادیه املاک کشور 
که به نوعی اجرای طرح های دولت  را در کنترل 
بازار مسکن موثر می داند،  در این باره به »شهروند« 
چنین  دولت  اگر  مسکن،  گرانی  وجود  »با  گفت: 
طرحی را پیش بینی نمی کرد، امکان گران ترشدن 
مسکن در ماه های آینده وجود داشت، اما اکنون با 
وجود استقبالی که از طرح مسکن ملی شده، به نظر 

نمی رسد افزایش قیمتی را پیش رو داشته باشیم.« به 
گفته او، مسکن ملی در بخش خانه سازی و کاهش 

بیشتر قیمت ها رونق خواهد داشت.

مدیرعامل اتحادیه تاکسیرانی های شهری کشور:

رانندگان تاکسی از افزایش غیر قانونی کرایه  جدا خودداری کنند

تقلای مستأجرها برای خانه دارشدن

طرح حفاظت از شهر ونیز
در برابر آب گرفتگی

دولت ایتالیا قصد دارد طرح ساختن سد برای حفاظت از 
شهر ونیز در برابر سیل و آب گرفتگی را آغاز کند.

به گزارش دنیای هوادار، پروژه ساخت این سد که »موزه« 
)Mose( نام دارد در سال ۱9۸۴ میلادی یعنی ۳۵ سال 

پیش آغاز شده اما از آن زمان تا کنون به پایان نرسیده است.
در روزهای اخیر با بروز آب گرفتگی در خیابان های شهر ونیز 
به دلیل بارندگی های زیاد و بالا آمدن شدید سطح آب دریای 
آدریاتیک، موضوع تکمیل این پروژه بار دیگر در ایتالیا مطرح 
شده است. آب گرفتگی شدید این روزها در ونیز، شهر توریستی 
ایتالیا که خود به دلیل واقع شدن در میان آب شهرت جهانی 

دارد از سال ۱9۶۶ تا کنون بی سابقه بوده است.
سطح آب در روز سه شنبه در میدان معروف »سن مارکو« 
ونیز به بیش از یک متر رسید و کلیسای جامع ونیز که در این 

میدان واقع شده است، دچار آب گرفتگی شد.
جوزپه کونته، نخست وزیر ایتالیا روز پنج شنبه در جریان دیدار 
از شهر سیل زده ونیز ابراز امیدواری کرد که کار ساخت سد 

محافظ این شهر هر چه سریع تر به پایان برسد.
این پروژه که بخشی از یک پروژه عظیم عمرانی در ایتالیاست، 
چند بار از جمله در سال های ۲۰۰۸ و ۲۰۱۴ میلادی به دلیل 

کمبود بودجه به طور کامل متوقف شده است.
بنابر گزارش یورونیوز، شیوه کار این سد به این صورت است که 
در زمان بالا آمدن آب در دریای آدریاتیک و تهدید شهر ونیز، 
دریچه های آن به صورت سدی از زیر آب بالا می آیند و مانع 
از پیشروی آب در سوی دیگر می شوند. این سد در مجموع 
شامل ۷۸ صفحه متحرک است که همگی آنها تاکنون نصب 
شده اند و قرار است در زمانی که سطح آب از ۱۱۰ سانتی متر 
بالاتر برود، فعال شوند. در این وضعیت دریچه ها تا ارتفاع ۳ متر 
بالا می آیند. این دریچه ها قرار است سال آینده آزمایش شوند.

با این حال برخی کارشناسان پیش بینی می کنند که این سد 
حتی پس از تکمیل، جوابگوی خطری که در آینده ونیز را 
تهدید می کند، نباشد. زیرا این پروژه بر اساس پیش بینی بالا 
آمدن سطح آب در دهه های گذشته پیش بینی شده در حالی 
که امروزه با بروز تغییرات آب و هوایی و تشدید روزافزون 
تغییرات اقلیمی، معلوم نیست سد مورد نظر بتواند جوابگوی 

بالا آمدن آب در سطوح پیش بینی نشده ی بالاتر باشد.
مشکل دیگر فرسودگی تجهیزات این سد به دلیل گذشت 
سالیان و رسیدگی نکردن به آن است، به طوری که کارشناسان 
می گویند برخی از لولاهای صفحات زیر آب از هم اکنون زنگ 
زده یا فرسوده شده اند و دیگر کارآمدی نخواهند داشت. تعمیر 
و جایگزینی قطعات فرسوده نیازمند هزینه های دیگری است 

که خود بر مشکلات اجرای این طرح خواهد افزود.

خبر
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مهدی تیموری

 احتمالا یکی از آرزوهای قلبی سینماگران و فیلمسازان 
ایرانی این است که یک بار برای همیشه تکلیف شان 
مشخص شود که نهاد بالادستی آن ها چیست و با 
چه کسانی طرف هستند! کاش یک بار برای همیشه 
مشخص شود که فرهنگ و هنر این مملکت را چه 
کسانی اداره می کنند و زیردستی ها باید از چه کسی 
اطاعت کنند؟ از آن مهم تر اینکه روی مهر و امضا و 
مجوز چه نهادی می توان حساب باز کرد؟ فرهنگ و 
ارشاد؟ دادستانی؟ قوه قضاییه؟ وزارت کشور؟ مجلس 
شورای اسلامی؟ مجمع تشخیص مصلحت نظام؟ کدام 
یک آن نهادی است که حرف آخر را درباره فرهنگ و 

هنر این مملکت می زند؟ 
این سوالی است که در سال های اخیر خیلی جدی 
تر نیاز به پاسخ آن احساس می شود و از آن مهم تر، 
نقش نهادی مانند »وزارت فرهنگ و ارشاد« بسیار کم 
رنگ تر از سابق شده تا جایی که اصلا شرایط برای به 
وجود آمدن چنین پرسشی مهیا می شود. وگرنه وزارت 
فرهنگ و ارشاد در ظاهر و البته در »قانون« باید پاسخ 
سوال ما باشد اما اتفاقی که در حال رخ دادن است اصلا 
اینگونه به نظر نمی آید و وزیر ارشاد، به هیچ وجه »فصل 
الخطاب« و پایان تمام راه ها و بن بست های فرهنگی 

این کشور نیست.
به هر حال این همه فیلمساز و تهیه کننده همه ساله 
در به در دنبال گرفتن مجوز از وزارت فرهنگ و ارشاد 
می افتند تا یک امضا پای فیلمنامه شان بخورد بتوانند 
محصولشان را تولید کنند یا در نهایت یک امضا می 
خواهند پای برگه اکرانشان بخورد تا بتوانند آن را اکران 
کنند. اما وقتی این امضا فاقد قدرت کافی باشد و مراجع 
دیگری می توانند آن را به راحتی از درجه اعتبار ساقط 
کنند، پس لزوم این همه کاغذ بازی برای چیست؟ لزوم 
این همه بالا پایین کردن پله های ارشاد برای گرفتن 
مجوزی که به راحتی ممکن است پاره شود، چیست؟ 
چرا خب از ابتدا فیلمسازان سراغ همان مراجع بالا 
دستی برای گرفتن مجوز نروند و آثارشان را برای آن 
ها به نمایش درنیاورند؟ اینگونه وقت جناب وزیر ارشاد و 
کارکنانش هم کمتر گرفته می شود و می توانند راحت 

تر به مسائل جاری شان بپردازند. قصد صحبت در لفافه 
را نداریم اما آیا نهاد به این مهمی احساس نمی کند که 

دارد به نهادی »فرمالیته« بدل می شود؟
در همین آبان و مهر، دو نمونه از بی ارزش بودن احکام 
وزارت ارشاد و در جریان امور مربوطه شان نبودن این 
نهاد را شاهد بودیم. اولی به فیلم پر سر و صدای »خانه 
پدری« باز می گردد. جایی که برای بار سوم این فیلم با 
حکم دادستانی از روی پرده پایین کشیده شد و جناب 
وزیر و رئیس سازمان سینمایی در روز اجرای حکم در 
عین ناباوری اعلام »بی اطلاعی« از این موضوع کردند 
حال آن که واقعا فیلم توقیف شده بود و ظاهرا رسانه 
ها زودتر از مسئولان ارشاد با خبر شده بودند! یعنی 
نهادی مانند دادستانی، مانند آب خوردن توانست حکم 
و مجوزی که ارشاد صادر کرده را نادیده بگیرد و بدون 
اطلاع ارشاد فیلمی که قانونی روی پرده رفته را پایین 
بکشد و توقیف کند. این معنایی جز »فرمالیته بودن« 

احکام ارشاد می تواند داشته باشد؟
در نهایت دیدیم که هفته گذشته فیلم »خانه پدری« 
دوباره به چرخه اکران بازگشت اما این رفع توقیفش هم 
باز به دست ارشاد نبود و ظاهرا منوط به رای دیگری بوده 
است. هفته گذشته، سازمان سینمایی ایران با اعلام رفع 
توقیف فیلم »خانه پدری« برای سومین بار از پیگیری 
»شخصی« وزیر ارشاد و رایزنی او با »ابراهیم رئیسی«، 
رئیس قوه قضاییه، و همراهی  کارگردان فیلم در این باره 
خبر داده بود. یعنی جناب »ابراهیم رئیسی« با پیگیری 
وزیر ارشاد »اجازه« دادند که فیلم از توقیف در بیاید. 
خب این یعنی متولی فرهنگ کشور شخص رئیس قوه 
قضاییه است؟ اگر آری که چرا فیلمسازان مستقیما برای 
گرفتن مجوز با قوه قضاییه وارد دیالوگ نمی شوند؟ اما 

اگر نه پس چرا حرف آخر را باید قوه قضاییه بزند؟ 
کیانوش عیاری شخصا به عنوان »کارگردان« و صاحب 
اثر گفته:»اقدامات اخیر آیت الله رئیسی بسیار مثبت و 
تأثیرگذار است« و افزود:»از رئیس قوه قضائیه تقاضا دارم 
در ادامه همین راه به اکران فیلم های دیگر نیز نظر داشته 
باشند.« این صحبت ها هم سوال ما را تاکید می کند که 
واقعا چرا کیانوش عیاری باید از »قوه قضاییه« بخواهد که 
نظر به اکران دیگر فیلم های توقیف شده داشته باشد؟ 
طبق چیزی که قانون تعریف کرده است، روند ساخت 
و نمایش فیلم در ایران از ابتدا تا انتها زیر نظر »وزارت 
ارشاد« و با مجوزهای صادره از شوراهای پروانه ساخت و 
پروانه نمایش انجام می گیرد؛ با این حال مقامات قضایی 
در برخورد با مواردی از این دست به مجوزهای قانونی 
توجهی نشان نمی دهند و به نظر می رسد در مواردی 
این چنینی حتی »فصل الخاطب« هم هستند! خب 

پس اگر مجوزهای ارشاد سندیت قانونی ندارد، چرا دم 
و دستگاه پروانه ساخت و نمایش هنوز زیر نظر ارشاد 

فعالیت می کنند؟
نمونه دیگر این ماجرا هم که باز به هفته گذشته باز می 
گردد، به فیلم »مطرب« مصطفی کیایی مربوط می شود. 
این فیلم قرار بود زودتر و اوایل آبان ماه اکران شود اما 
با تاخیری حدودا ۱۰ روزه مواجه شد. شخص مصطفی 
کیایی درباره این تاخیر اظهار داشت:»در هفته گذشته 
فضای سوءتفاهم برانگیزی پیرامون فیلم به وجود آمد 
که موجب به وجود آمدن حساسیت هایی پیرامون فیلم 
شد که خوشبختانه بعد از صحبت هایی که با برخی 
از نهادهایی که روی فیلم حساس شده بودند داشتیم 
بعد از تماشای فیلم به همراه دستگاه قضایی فضای به 
وجود آمده پیرامون فیلم تلطیف شد و توانستیم فیلم را 
اکران کنیم. البته بعد از نمایش فیلم برای قوه قضاییه 
توسط ارشاد در حد چند دیالوگ ممیزی هایی برای 
کاهش حساسیت ها روی فیلم اعمال کردیم که تاثیری 

در فیلم نداشت.«
این بدین معنی است که تاخیر در اکران فیلم برای 
تماشای »دستگاه قضایی« بوده است تا این فیلم به 
تایید آن ها برسد. توجه کنید؛ فیلمی که مجوز قانونی 
»ارشاد« را داشته و حالا باید تاییدیه نهایی را هم از 
دستگاه قضایی می گرفته. که البته آن را نگرفته و 
صاحبان اثر مجبور شدند به خواست دستگاه قضایی 
دقایقی از فیلم را حذف کنند تا »حساسیت«ی به 
وجود نیاید. باز هم توجه کنید که وزارت ارشاد این 
ممیزی ها را وارد نکرده بود و زیر نظر دستگاه قضایی 
این اتفاق افتاده است. یعنی در یک هفته، دو فیلم با 
گرفتن تایید نهایی از »قوه قضاییه« و نه وزارت ارشاد، 
توانستند مجوز اکران را بگیرند که شاید اگر قوه قضاییه 
مجوز را صادر نمی کرد، احتمالا این دو فیلم کماکان 

در توقیف می ماندند!
تعارف که نداریم؛ اگر نام این اقدامات »موازی کاری« 

نیست؛ پس چیست؟ به هر جهت، اگر به قانون اساسی 
معتقدیم، در این قانون وظایفی برای هر یک از نهاد ها 
تعریف شده است. نمی شود نهادهای بلندمرتبه ای مانند 
ارشاد و قوه قضاییه به قانون اساسی تمکین نکنند و باب 
میل خودشان علیه هنرمندان عمل کنند و آن وقت از 
مردم جامعه انتظار داشته باشیم که بند بند این قانون را 
بی کم و کاست رعایت کنند. مساله واقعا آن قدر پیچیده 
نیست؛ فقط کافی است که تکلیف این کلاف سردرگم 
مشخص شود و همه بدانند که حرف آخر را در دادن 
مجوز چه کسی می زند. اصلا ایرادی ندارد اگر شورای 
پروانه ساخت و نمایش از ساختمان ارشاد به ساختمان 
دستگاه قضا نقل مکان کنند؛ اوایل کمی سخت است اما 
همه در نهایت عادت می کنند و حداقلش این است که 

تکلیف هنرمندان روشن می شود.

گزارش »دنیای هوادار« از موازی کاری قوه قضاییه و وزارت ارشاد در صدور و ابطال مجوزها؛

آیا وزارت ارشاد به نهادی »فرمالیته« تبدیل شده است؟
یک بار برای همیشه تکلیف هنرمندان را روشن کنید!

گزارش روز

سرانجام فروش جهانی فیلم Joker از مرز یک میلیارد 
یک  فیلم  اولین  به  فیلم  این  تا  کرد  عبور  نیز  دلار 

میلیاردی با درجه سنی بزرگسال تبدیل شود.

فیلم Joker )جوکر( لقب اولین فیلم یک میلیاردی با 
درجه سنی بزرگسال را دریافت کرده  است. این فیلم 

از دنیای دی سی )DC( با افتتاحیه ای فراتر از انتظار 
کار خود را در گیشه آغاز کرد تا هم رکورد افتتاحیه 
ماه اکتبر را بشکند و هم یکی از بهترین افتتاحیه های 
فیلم های با درجه سنی بزرگسال )R( را به نام خود 
ثبت کند. مدتی پیش فیلم جوکر موفق شد تا با عبور 
از فیلم Deadpool 2 )ددپول ۲(، به پرفروش ترین 

فیلم با درجه سنی بزرگسال در سراسر جهان تبدیل 
شود و مدتی پیش فروش جهانی این فیلم از مرز 9۰۰ 
میلیون دلار عبور کرد. حال به نقل از فوربس، فروش 
فیلم جوکر به 999.۱ میلیون دلار افزایش پیدا کرده تا 
امروز فروش جهانی این فیلم رسما از مرز یک میلیارد 

دلار عبور کند.

خبر روز
با درجه سنی بزرگسال؛       »جوکر« میلیاردی شد!

لزوم این همه بالا پایین کردن پله 
های ارشاد برای گرفتن مجوزی که 

به راحتی ممکن است پاره شود، 
چیست؟ چرا خب از ابتدا فیلمسازان 
سراغ همان مراجع بالا دستی برای 

گرفتن مجوز نروند و آثارشان را 
برای آن ها به نمایش درنیاورند؟ 
اینگونه وقت جناب وزیر ارشاد و 

کارکنانش هم کمتر گرفته می شود و 
می توانند راحت تر به مسائل جاری 
شان بپردازند. قصد صحبت در لفافه 

را نداریم اما آیا نهاد به این مهمی 
احساس نمی کند که دارد به نهادی 

»فرمالیته« بدل می شود؟
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معاون علمی رئیس جمهور گفت: هم اکنون بیش 
از 500 هزار متر مربع فضای نوآوری در دانشگاه ها 
تا یک  برنامه ریزی شده که  و  پیاده سازی شده 
تا  برسد  مربع  متر  میلیون  یک  به  آینده  سال 
بسیاری از استارتاپ ها و شرکت های دانش بنیان 

و شتاب دهنده ها در این فضا فعالیت کنند.

سورنا ستاری عصر روز گذشته در حاشیه طرح شهید 
احمدی روشن در جمع خبرنگاران در خصوص توجه 
دولت به خودروهای هیبریدی و برقی نیز گفت: با 
برخی استارتاپ ها به این حوزه ورود کرده ایم و اگر به 
موقع وارد شویم، می توانیم ارزش افزوده داشته باشیم.

وی ادامه داد: سرمایه گذاری های لازم در زیرشاخه ها 
الکترونیک نیز  باتری ها و سیستم های  مثل تولید 

انجام شده است.
ستاری در خصوص طرح شهید احمدی روشن گفت: 
بنیاد ملی نخبگان حمایت ها و جوایز خود را هرساله 

از این طرح دارد.
برابر  دو  از  بیش  میزان حمایت  امسال  افزود:  وی 

افزایش داشته است و تعداد افراد مورد حمایت را نیز 
افزایش دادیم.

که  طرحی  گفت:  جمهوری  رئیس  علمی  معاون 
داریم توانمندسازی استعدادهای برتر یا همان طرح 
موفق احمدی روشن است که هسته های نوآور این 
طرح را تشکیل می دهند و آموزش های مربوط به 
کارآفرینی و تاثیرگذاری نخبگان در قالب هسته های 
مسئله محور در خصوص مسائل جامعه را می بینند و 

می تواند الگویی برای دانشگاه ها باشد.

همکاری های فنی ایران با چین
تقویت می شود

سورنا ستاری معاون علمی و فناوری رئیس جمهوری 
ایران عنوان کرد که تهران قصد دارد با وجود تحریم های 

آمریکا، همکاری های فناوری با چین را افزایش دهد.
»سورنا ستاری« در گفت و گو با روزنامه گلوبال 
تایمز چین که روز گذشته منتشر شد افزود: ایران به 
دلیل تحریم ها به دنبال تقویت و رشد بیشتر بخش 
فناوری است و در این میان به همکاری های بیشتر 

با چین می اندیشد.
او تصریح کرد تحریم های آمریکا موضوع تازه ای 
نیست بلکه تاریخی ۴۰ ساله دارد اما ایران تصمیم 
گرفته است به جای تمرکز بر نفت و انرژی بر فناوری 
متمرکز شود رشد فناوری برای ایران با اهمیت است 
این کشور آنقدر توان و استعداد دارد که بتواند در این 

مسیر توسعه یابد.
معاون علمی و فناوری رئیس جمهوری اسلامی ایران 
به گلوبال تایمز روزنامه ارگانی چین گفته است تحریم 
ها چالش ایجاد می کند اما فرصت آفرین هم هست 
هر چقدر در یک بخش تحریم ها بر ایران شدیدتر شود 

زمینه برای رشد یک بخش دیگر فراهم می شود.
وی خاطر نشان کرد بسیاری ایران را با منابع نفت و 
گاز می شناسند اما حسن روحانی رئیس جمهوری 
اسلامی ایران از ۶ سال پیش که به این مقام رسید تا 

کنون بر توسعه فناوری تاکید کرده است.
او اظهار کرد ایران در علوم تکنولوژی، نانو تکنولوژی 
و هوانوردی پیشرفت های چشمگیری داشته است و 
می خواهد همکاری وسیعتر و گسترده تری با چین 

داشته باشد.
ستاری گفت در راستای اهمیت به همین همکاری 
ها در راس یک هیات با بیش از ۷۰ شرکت دانش 
بنیان به چین سفر کرده و در نمایشگاه شهر شنجن 
که نمایشگاه فنآوری پیشرفته موسوم به »سی اچ تی 

اف« است، در جنوب چین شرکت کرده است.
وی اضافه کرد توسعه فناوری در چین او را تحت 
تاثیر قرار داده است و طرح مرتبط ساختن مدارس 
و مراکز فرهنگی و کارخانه های چین با یکدیگر می 

تواند برای ایران نیز مفید باشد.

خبر اول
معاون علمی رئیس جمهور خبر داد:

افزایش فضای نوآوری به یک میلیون متر مربع در سال آینده

همایش علمی- آموزشی دانش آموزان و دیابت 
در البرز با تاکید کارشناسان امور بهداشتی درمانی 

برآموختن سواد سلامت و حرکتی همراه شد.

معاون تربیت بدنی و سلامت اداره کل آموزش و 
پرورش البرز در این همایش که روز شنبه در کانون 
امام علی )ع( کرج برگزارشد، افزود: حضور دانش 
آموزان و والدین در کنار مسوولان و کارشناسان حوزه 
آموزش و پرورش و دانشگاه علوم پزشکی و انجمن 

دیابت استان نشان از توجه به بخش سلامت دارد.
با  همایش  این  کرد:  خاطرنشان  علیزاده  فرشید 
هدف آگاهی بخشی دانش آموزان برنامه ریزی شد 
تا دانش آموزان و والدین با پیام های آموزشی - 
تخصصی در زمینه بیماری دیابت آشنایی پیدا کنند.
وی تصریح کرد: سواد سلامت موجب سلامت فرد، 
افزایش دانش  با  خانواده و جامعه می شود پس 
عمومی و تخصصی در حوزه سلامت می توان بستر 
ارتقاء ضریب سلامتی را در جامعه مهیا کرد. برای 
یادگیری سواد حرکتی نیاز به آموزش به ویژه در 

بین دانش آموزان داریم.
علیزاده ادامه داد: پیشگیری از دیابت نیاز به خود 
مراقبتی دارد و از دانش آموزان مبتلا به این بیماری 
انتظار می رود بیماری خود را به مربیان و مراقبین 
سلامت در مدارس اطلاع دهند تا زمینه خدمت 

رسانی به آنان در مواقع ضروری بوجود آید.
وی تاکید کرد: دیابت یک نوع بیماری قابل کنترل 
است که می توان با توجه کردن به نکات بهداشتی 

و رعایت اصول تغذیه با آن مقابله کرد.
رئیس انجمن دیابت البرز هم گفت: دیابت یکی از 
بیماری های شایع در سراسر جهان است و حتی 
در افرادی که به نظر سالم می رسند، ممکن است 

بیماری پیش دیابت تشخیص داده شود.
دیابت  کنترل  کرد:  خاطرنشان  جلیلی  داریوش 
بدنی  فعالیت  و  سالم  غذایی  رژیم  از  استفاده  با 

به راحتی صورت می گیرد. دیابت به علت ناتوانی 
بدن در تولید یا مصرف انسولین بوجود می  آید. 
انسولین هورمونی است که توسط سلول های بتا 
در لوزالمعده تولید می شود و نقش آن استفاده از 

قند به عنوان عظیم ترین منبع انرژی بدن است.
جلیلی ادامه داد: قند خون بالا به مرور زمان بر تمام 
ارگان های بدن تاثیر می گذارد و منجر به بیماری 
های قلبی، سکته مغزی، نارسایی کلیه، نابینایی، ناتوانی 

جنسی و عفونت های منتهی به نقص عضو می شود.
وی با اشاره به اینکه دیابت هزینه سنگینی را به 
خانواده ها تحمیل می کند، در بسیاری از کشورها، 
هزینه تزریق انسولین و نظارت روزانه قند خون، نیمی 
از درآمد خانواده را صرف می کند، از طرفی نیروی کار 

مفید خانواده را متوقف می کند.
شیوع دیابت و چاقی در قرن اخیر به سرعت درحال 
اطلاع  به  نیاز  مهم  موضوع  این  که  است  افزایش 

رسانی دارد.
رئیس انجمن دیابت البرز با بیان اینکه دیاپت انواع 
مختلفی دارد، اضافه کرد: شایع ترین آنها دیابت 

نوع ۱ و دیابت نوع ۲ است.
جلیلی تاکید کرد: با مشارکت آموزش و پرورش البرز 
برنامه های کیفی مناسبی در خصوص پیشگیری از 
دیابت در مدارس این استان انجام شده است اما به 
دلیل آگاهی بخشی به جامعه هدف که این بیماری 
علائمی ندارد و حداقل پس از ۵ سال متوجه آن می 
شویم نیاز نهادینه کردن آموزش های پیشگیرانه داریم.

در همایش علمی- آموزشی دانش آموزان و دیابت در البرز مطرح شد:

دانش آموزان سواد سلامت و حرکتی را بیاموزند
آگهـی مناقصه عمومی به شمـاره  98-76 

سازمان سیما، منظر و فضای سبز شهری شهرداری کرج در نظر دارد نسبت به عملیات تهیه 
مصالح واجرای سوله  علوفه حیات وحش را از طریق مناقصه عمومی  به اشخاص حقوقی  

واگذار نماید.

1- شرایط متقاضی: 
اشخاص حقوقی: محتوي  اساسنامه شرکت ) اساسنامه مرتبط (  -  کد اقتصادي - گواهي  ارزش  افزوده )قبل 
از انعقاد قرارداد  ارائه نمایند درغیر اینصورت سپرده شرکت درمناقصه به  نفع سازمان ضبط خواهد شد( آگهي 
تاسیس- آخرین تغییرات )روزنامه رسمي(  و سایر مدارک ثبتي- گواهینامه صلاحیت پیمانکاري )حداقل رتبه 

۵ ابنیه( مي باشد.
۲- سپرده شرکت در  مناقصه به یکی از روشهای ذیل ارائه گردد: 

- متقاضیان می بایست بابت شرکت درمناقصه مبادرت به ارائه ضمانتنامه بانکی ) تا 45 روز اعتبار داشته وقابل 
تمدید باشد (  به مبلغ 198/433/209  ریال و یا 

- واریز فیش نقدی به مبلغ فوق به حساب شماره 100100100121 بانک شهر شعبه عظیمیه 45 متری کاج به 
نام شهرداری کرج 

۳- برندگان نفر اول و دوم  مناقصه  هرگاه حاضر به انعقاد قرارداد نباشند سپرده آنان به ترتیب ضبط خواهد شد .
۴- سازمان سیما، منظر و فضای سبز شهری شهرداری کرج در رد یا قبول پیشنهادات مختار است.

۵- مبلغ 500/000 ریال بابت هزینه خرید اسناد  مناقصه به حساب شماره 700824126398 بانک شهر شعبه 
عظیمیه واریز واصل فیش واریزي به امورپیمانهاي سازمان ارائه نمایند .) با همراه داشتن کارت اعتباری امکان 

واریز وجه درمحل وجود دارد ( 
۶- متقاضیان جهت خرید اسناد مناقصه  از تاریخ نشر این آگهی به مدت ده روز می توانند در ساعت 
اداری به امورقراردادهای سازمان سیما، منظر و فضای سبز شهری شهرداری کرج  واقع - عظیمیه- ضلع 
شمالي میدان استقلال- طبقه اول دفتر امور پیمانها مراجعه و یا با شماره تلفن 32540303 )026( تماس 

حاصل نمایند.
۷- محل دریافت اسناد و قبول پیشنهادات: دبیرخانه سازمان می باشد.

۸- مهلت ارائه و تحویل اسناد: حداکثر 10 روز کاری از تاریخ  انتشار آگهی و تاریخ بازگشایی پاکات اولین جلسه 
بعداز عودت اسناد میباشد.

9-  همراه داشتن مهرشرکت  و معرفی نامه ممهور  به مهر و امضاء مدیر عامل شرکت هنگام خرید اسناد 
مناقصه الزامی می باشد.

۱۰- سایر اطلاعات و جزئیات در اسناد مناقصه  مندرج شده است .
۱۱- هزینـه چاپ  دو آگهـی  توامان به عهده برنـده  مناقصه می باشد .

12- مبلغ قرارداد 100%  تهاتر  با ملک )در سطح مناطق شهرداري کرج ( محاسبه میگردد.
۱۳- مبلغ ۱۰%  کل پیشنهادی وجه نقد یا ضمانت نامه بانکی بعنوان سپرده حسن انجام تعهدات ازبرنده اخذ 

خواهد شد.
امور قراردادها و روابط عمومی -  سازمان سیما،منظر و فضای سبز شهری شهرداری کرج

شهرداری کرج
سازمان سیما، منظر و 

فضای سبز شهری مبلغ اولیهموضوع مناقصهردیف

۳/9۶۸/۶۶۴/۱9۱  ریال عملیات تهیه مصالح و اجرای سوله علوفه حیات وحش۱
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محمدحسین سیفی

 روزی که فوتبال به وجود آمد، جدل های اقتصادی 
از بحث در آن نداشت. آن روزها  آن چنان محلی 
کمتر کسی باور داشت که فوتبال هم می تواند یک 
»صنعت« باشد. به مرور زمان و به دلیل جذابیت ها و 
پتانسیل بالای این ورزش، فوتبال به یک منبع بزرگ 
اقتصادی تبدیل شد که می تواند گردش مالی های 
حیرت آوری را به همراه داشته باشد. به همین جهت، 
کشور های غربی با برنامه ریزی های دقیق توانستند 
از این رشته ورزشی پول های هنگفتی را به جیب 
بزنند و این ورزش را رفته رفته به یک صنعت غول 
پیکر تبدیل کنند که خودش حالا هم »درآمدزایی« 
دارد و هم مخارجش را در می آورد و نیاز به تزریق 
پول های کلان بدون بازگشت ندارد. از طرفی، همین 
»کار  در  سزایی  به  کمک  فوتبال  شدن  صنعتی 
آفرینی« اقتصادی برای کشور داشت و توانست بخش 
قابل توجهی از بیکاری در جامعه را پوشش بدهد و 

از آن بکاهد.
سال ها است رقم هایی در فوتبال جا به جا می شوند 
حتی شنیدنش هم برق از سر آدم می پراند! فکر می 
کنید علت چیست؟ واضح است؛ اگر فوتبال حجم 
از تماشاگر و مخاطب نداشت، می توانست  زیادی 
از نظر اقتصادی تا این حد رشد کند؟ معلوم است 
که خیر. در عصر امروز، حرف اول را تعداد مخاطب 
هایی می زنند که حواسشان به جای چیز های دیگر، 
جمع تو شده است و به واسطه همین اتفاق است 
که بنگاه های اقتصادی شرایط را برای یک سرمایه 
گذاری کلان مهیا می بینند. »دیده شدن« مساله به 
ظاهر ساده ای است که نقش اول سرمایه گذاری ها 

را ایفا می کند!
حال شما فکر می کنید که ورزشی مانند فوتبال چقدر 
بیننده دارد؟ یک مثال ساده از جام جهانی می آورم تا 
متوجه شوید که این همه کشور برای چه سر و دست 
می شکنند تا میزبانی تورنمنت پرخرجی مانند جام 
جهانی را بر عهده بگیرند در حالی که ممکن است از 
نظر مالی فشار زیادی بهشان وارد سازد. هر چهار سال 
یک بار، رقم تعداد بینندگانی که جام های جهانی دارد 
چیزی بیشتر از چهار برابر جمعیت کل جهان است؛ 
یعنی ۳۰ میلیارد بیننده در طول یک تورنمنت فقط 
یک ماهه! رقم شگفت انگیزی که سیبیل هر سرمایه 
گذاری را به راحتی چرب می کند. این شاید مهم ترین 
توجیهی باشد برای خرج های سر به فلک کشیده 
برگزاری این تورنمنت! حال احتمالا متوجه می شوید 

که یکی از راه های کسب درآمد در فوتبال چیست؟
»حق پخش تلویزیونی« در تمام دنیا یکی از حقوق 
اولیه باشگاه ها و فدراسیون های فوتبال است که ساده 
ترین راه درآمد زایی در فوتبال هم هست. همین چند 

وقت پیش خبری منتشر شد که باشگاه »لیورپول« 
به  نزدیک  در سال ۲۰۱9 موفق شده است رقمی 
۳۰۰ میلیون یورو از همین راه درآمد زایی داشته 
باشد! یعنی در یک سال و فقط به واسطه »حق پخش 
تلویزیونی« توانست کل هزینه های مربوط به بازیکنان 
و عوامل )اعم از دستمزد و درمان و...( و احتمالا بودجه 
نقل و انتقالاتی اش را تامین کند. دیگر یک باشگاه چه 
می خواهد؟ و تازه این تنها یک بخش از چندین منابع 

درآمدی باشگاه در دنیا است.
در تمام دنیا هیچ باشگاهی بی گدار از نظر مالی به 
آب نمی زند. آن قدر مجراهای درآمدزایی در فوتبال 
تعریف شده است که اکثر باشگاه ها می توانند گلیم 
خودشان را از آب بیرون بکشند. یکی از همین راه ها 
قطعا »پخش زنده تلویزیون« است که تکلیف صفر تا 
صدش مشخص است و حق هیچ کس آن وسط ضایع 
نمی شود. اتفاقی که عملا در فوتبالِ ما هیچ محلی 
از اعراب ندارد. پولی که باشگاه های لیگ انگلیس و 
دیگر لیگ های معتبر اروپا حتی باشگاه های ضعیف و 
درجه دوم از حق پخش تلویزیونی دریافت می کنند، 
چیزی بالغ بر چند برابر کل بودجه باشگاه های ایرانی 

روی همدیگر است!
اتفاقی که در اقتصاد جهانی فوتبال در حال رخ دادن 
است، دقیقا به »تجارت« شباهت دارد. اگر یک بازیکن 
آسیای شرقی در یکی از پنج لیگ معتبر اروپا توپ 
بزند، آن کشور شرقی تمام بازی های آن باشگاه را 
خریداری می کند و کشور فروشنده بسته به تمکن 
مالی آن کشور شرقی، مسابقات را می فروشد. یعنی 
باشگاه ها با آوردن بازیکنان با کیفیت آسیایی و... 
این شانس را برای خودشان به وجود می آورند که 
کشورِ آن بازیکن تمام بازی هایش را خریداری کند 
و این گونه یک بده بستان اقتصادی هم اتفاق افتاده 
است. )تازه فروشِ پیراهن و تورهای تابستانی هم که 
بماند!( حال آن که نگاه فوتبال ایران ابدا اینقدر وسیع 

نیست و هدف از آوردن یک بازیکن، خرج کردن پول 
های باقی مانده و پر کردن جیب دلالان و... است 
که هیچ عایدی هم برای باشگاه ندارد. اتفاقی که در 
کشور عزیزمان برای یک بازیکن یا مربی خارجی می 
افتد، چیزی شبیه به یک عزاداری است. باشگاه باید 
کل موجودی اش را خالی کند تا بتواند یک بازیکن یا 
مربی ضعیف خارجی را بیرون کند و بیش از این روی 

دستش ضرر نگذارد!
ورزشکستگی هم  مرز  تا  ما  های  باشگاه  متاسفانه 
پیش می روند اما تمام نگاهشان به دست اسپانسری 
است که قرار است هرچند ماه یک بار پولی به باشگاه 
تزریق کند که آن هم معمولا روی هواست! خب چرا 
درآمدزایی در فوتبال را فقط در اسپانسرینگ دیده 
ایم؟ همین »حق پخش تلویزیونی« مگر کم چیزی 
است و باشگاه های پرطرفداری مانند پرسپولیس و 
استقلال که بیننده میلیونی در ایران دارند، نمی توانند 
درآمدهای هنگفتی با همان ستاره فلان مربع ها که 
در برنامه های تلویزیون قبل از بازی هایشان گفته 
می شود کسب کنند؟ چرا باشگاه هایمان که اکثرشان 
در طول فصل تا مرز ورشکشتگی هم پیش می روند 

را از داشتن چنین حقی محروم می کنیم؟
از آن بدتر این است که باشگاه های ایرانی به حق 
و حقوشان از بلیت فروشی بازی هایشان هم نمی 
رسند و معلوم نیست این پول در جیب چه کسی 
پول  که  است  باشگاهی  هر  طبیعی  رود. حق  می 
این  اگر  لذا  بگذارد.  را در جیبش  بلیت هوادارانش 
مسائل تعیین تکلیف شوند، باشگاه های پرطرفداری 
»تراکتورسازی«،  »استقلال«،  »پرسپولیس«،  مثل 
که  پولی  بر  علاوه  فصل  طول  در  و...  »سپاهان« 
اسپانسر تزریق می کنند می توانند نیم نگاهی هم 
به پول حق پخش بازی هایشان از تلویزیون و بلیت 

فروشی داشته باشند.
از  دم  شوند  می  بلند  و  نشینند  می  هرجا  آقایان 

آن  حال  زنند  می  ها«  باشگاه  سازی  »خصوصی 
که کوچکترین قدمی در راستای خصوصی کردن 
خیلی  تکلیف  و  دارند  نمی  بر  ها  آن  درآمدهای 
تقریبا  تلویزیونی  مانند؛ همین حق پخش  مسائل 
روی هواست. این وسط هم تنها صدا و سیما کیفش 
کوک است که از طریق پخش دیدارهای پرسپولیس 
و استقلال سود کلانی به جیب می زند و هیچ کس 
هم از او طلبش را مطالبه نمی کند؛ چرا که اساسا 
در قانون تعریف نشده که فلان درصد از درآمد فلان 
بازی باید در جیب فلان باشگاه برود! اتفاقی که صدا و 
سیما با دزدی بازی های اروپایی هم انجام می دهد و 
بدون پرداخت کوچکترین مبلغی، تمام بازی های دنیا 
را پوشش می دهد و به هیچ نقطه از دنیا هم پاسخگو 
نیست. یعنی صدا و سیما هم حق پخش فوتبال ایرانی 
را به جیب میزند و هم پخش فوتبال های خارجی را 
و هیچ کس هم در میان باشگاه داران ایرانی این وسط 
معترض به چنین شرایطی که دیگر تبدیل به یک 

کمدی سیاه شده، نیست.
نمی دانیم، شاید هیچ کس به درآمد حاصل از پخش 
تلویزیونی احتیاجی ندارد وگرنه درستش این بود که 
مدیران عامل به جای مصاحبه علیه این و آن، گوش 
آسمان ها را از احقاق این حقِ طبیعی و البته پرسود 

کر می کردند!

»دنیای هوادار« از اهمیت »حق پخش تلویزیونی« در فوتبال گزارش می دهد؛

باشگاه ها سرشان به کجا گرم است؟!
گزارش اصلی

 شاید هیچ کس به درآمد حاصل 
از پخش تلویزیونی احتیاجی 

ندارد وگرنه درستش این بود که 
مدیران عامل به جای مصاحبه 

علیه این و آن، گوش آسمان ها 
را از احقاق این حقِ طبیعی و 

البته پرسود کر می کردند!


